
1

ADRŠPAŠSKÝ 
ZPRAVODAJ

Občasník obce Adršpach č. 22 ◆ únor 2015

    
PODĚKOVÁNÍ

Vážení spoluobčané,
velice se omlouvám, že jsem Vás ne-
stihla oslovit již v minulém čísle zpra-
vodaje. 
Dnes bych Vám všem chtěla moc po-
děkovat za Vaše hlasy, které jste mi 
dali v podzimních volbách. Bylo to 
pro mě velmi příjemné zjištění, že 
za mnou stojí tolik lidí z naší obce. 
Osm roků ve funkci starostky obce 
Adršpach mi dalo hodně zkušenos-
tí. Hlouběji jsem mohla poznat celou 
obec a hlavně Vás, občany.
Bohužel Vám musím ještě oznámit, 
že jsem rezignovala na post zastupi-
tele obce Adršpach. Nemohu se smířit 
s tím, že projekty, které jsme společně 
se zastupiteli budovali, dnes nové ve-
dení pozastavuje. Ze stejného důvodu 
odstupuje i paní Vajsarová.
Přejeme Vám všem hodně úspěchů 
v životě.

Dana Cahová, Eva Vajsarová

Občanská uskupení, která  vstoupila v roce 2014 do komunálních voleb, 
se netajila tím, že se jim nelíbí způsob vedení obce a TS Adršpach za po-
slední období. Nikdo z nového zastupitelstva netvrdí, že vše bylo udělá-
no zle. Naopak, všichni jsou zajedno s tím, že je třeba projekty, které jsou 
rozjety, dokončit, a u projektů, které jsou ve stavu prvotního zpracování, 
prověřit účelnost a zrealizovat. Jistě, došlo k některým změnám např. 
zrušení místa - manažera cestovního ruchu. Je snaha o zrušení infocen-
tra na zámku (v Adršpachu je dostačující jedno informační centrum, 

a to ve středu turistického dění). Zde jsme již provedli jednání s TS Adršpach na roz-
šíření a modernizaci stávajícího objektu. Na zámku máme představu o kulturním, 
společenském centru obce. Dále jsme zrušili smlouvu s nakladatelstvím JUKO na ode-
brání 500 ks knih „Historie lezení ve skalách polické pánve“ v celkové hodnotě cca 300 
tis. Kč. Zrušili jsme expozici vysokohorského lezení, budeme ale pracovat na zkvalit-
nění a rozšíření expozice pískovcového lezení. Rovněž se musím zmínit i o probíhající 
revitalizaci veřejné zeleně. Projekt je rozdělen do čtyř částí, z toho jsou minimálně dvě 
sporné (větrolam v H.A. zcela zbytečný). Minulé zastupitelstvo na tehdejší připomín-
ky občanů a části zastupitelstva nereagovalo. Bohužel tento projekt musí být realizo-
ván tak, jak bylo nasmlouváno. Odstoupení od této akce by pro obec představovalo 
větší náklady, než je fi nanční spoluúčast na realizaci celého projektu. Také se jednalo 
o úpravy platů některých zaměstnanců, které platí OU, kdy byl plat za vykonávanou 
činnost více než násobkem průměrného platu v Náchodském okrese.  
S klidným svědomím mohu říci, že provedené změny vždy znamenaly úsporu pro hospo-
daření obce.
Závěrem chci touto cestou poděkovat pí. Cahové a pí. Vajsarové za dlouholetou 
práci pro obec Adršpach a popřát jim mnoho osobních a pracovních úspěchů.
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Distribuční místa Adršpašského zpravodaje: 

H. Adršpach: Obecní úřad, Obchod Bicanovi, Restaurace U Špalku. D. Adršpach: Infocentrum, Pohostinství U Tošováka, Penzion U Peňáka.

Pozvánky

Vážení spoluobčané, pro Vaši informo-
vanost přináším stručný přehled inves-
tičních akcí, které v tomto roce v naší 
obci proběhnou. Především se jedná 
o výstavbu kanalizace, v současné době se 
pracuje na výstavbě  ČOV v D. A. a v H. 
A. Celá stavba bude dokončena v září, ná-
sledně bude zahájen zkušební provoz. Celé 
ukončení akce včetně ukončení dotačního 
programu bude až v březnu 2016. 
S touto stavbou probíhá i doplnění vo-
dovodu mezi D. A. a H. A. Po dokončení 
budou mít možnost pro dodávku kvalitní 
pitné vody občané v úseku od „Tošovských 
až po dům Zámečníkových“. Stavba vyjde 
celkem na 6 mil. Kč. S VAK Náchod bude 
uzavřena smlouva o převzetí stavby a in-
vestovaná částka nám bude vrácena v roč-
ních splátkách, dle výtočnosti tj. 5 – 10 let.
V únoru začala práce na revitalizaci ve-
řejné zeleně. Pracovat se bude celkem na 
čtyřech lokalitách, o kterých bylo rozhod-
nuto minulým zastupitelstvem. Jedná se o 
odpočinkovou zónu za parkovištěm v D. 

A., celého parku před úřadem v H. A., 
prostor okolo domů č.p. 141 a 114, vět-
rolam v dolíku ze domem č.p. 142. Káce-
ní stromů v těchto lokalitách je součástí 
projektu. Celková hodnota provedených 
prací je 1,5 mil. Kč. 
Dále připravujeme pokračování stavby 
druhé  části chodníku v  D. A. v úseku 
od vilek po restauraci U To-
šovských. Pokud bude schvá-
lena dotace SFŽP, pak stavba 
bude zahájena v září a dokon-
čena v říjnu 2015. Zde se jedná 
o částku 6 mil. Kč, na kterou 
můžeme získat dotaci až 80%.
Jedná se o akce, které z velké 
části byly připraveny již v mi-
nulém období, je pevně daný 
rozsah prací a především fi nan-
cování, které je tímto pro letoš-
ní rok velice napnuté.
Na rok 2016 připravujeme spo-
lečně s fi rmou Continental s.r.o. 
úpravu autobusové stanice v  H. 

A. Budeme pokračovat ve výstavbě dal-
ších úseků chodníku. V průběhu roku 
zpracujeme podklady pro případné opra-
vy místních komunikací. Rovněž budeme 
hledat cestu pro postupné stavební práce 
na objektu zámku v D. A.
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Veřejné schůze

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE ADRŠPACH č. 4/2014  ZE ZASEDÁNÍ 
ZE DNE 18. 12. 2014   

3

Věci obecní

Zastupitelstvo obce schvaluje: 
Usnesení č. 1/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje rozpočtové č. 
11/2014 viz příloha usnesení
Usnesení č. 2/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje rozpočtové pro-
vizorium od 1. 1. 2015
Usnesení č. 3/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje a jmenuje 
pana Bohuslava Urbana, jako zástupce 
obce Adršpach pro jednání Euroregio-
nu Glacensis
Usnesení č. 4/4/2014
Uzavření Dodatku č. 4 Smlouvy o dílo 
č. 7913/00 (smlouvy k veřejné zakázce 
evid.č. 364359) „ČOV a splašková ka-
nalizace Dolní Adršpach a intenzifi kace 
ČOV a splašková kanalizace Horní Adr-
špach“ a pověřuje starostu pana Bohu-
slava Urbana podpisem dodatku
Usnesení č. 5/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje Změnu č. 2 
Územního plánu Adršpachu podle § 44 
stavebního zákona o pořízení změny – 
žádost o změnu JM + JT

Usnesení č. 6/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje úhradu Nákla-
dů spojených se Změnou č. 2 územního 
plánu Adršpach, hradí jednotliví žadatelé 
Usnesení č. 7/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje pana Miloše 
Zahrádka, zastupitele obce Adršpach 
pro spolupráci s úřadem územního plá-
nování na MěÚ Broumov
Usnesení č. 8/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje Pořízení Územ-
ní studie v prostoru plochy sportu 
a rekreace, vymezené platným Územním 
plánem Adršpachu v Dolním Adršpa-
chu v prostoru travnatého fotbalového 
hřiště (Z 37) a na navazujících pozem-
cích jednotlivých investorů. Náklady 
spojené s vypracováním Územní studie 
si hradí jednotliví investoři.
Usnesení č. 9/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje Redakční radu 
Adršpašského zpravodaje ve složení: 
Bohuslav Urban, Miloš Zahrádko, Beáta 
Radoňová

Zastupitelstvo obce schvaluje: 
Usnesení č. 1/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje rozpočtové č. 
12/2014 viz příloha usnesení
Usnesení č. 2/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje rozpočet na 
rok 2015 jako schodkový ve výši pří-
jmy 73 119 743 Kč, výdaje 101 761 336 
Kč a fi nancování, které tvoří přebytek 
fi nančních prostředků z minulých let 
ve výši 8 934 300 Kč, hospodářská čin-
nost 5 814 400 Kč a splátka úvěru ve 
výši 270 000 Kč + půjčka na kanalizaci 
14 162 893 Kč, viz příloha usnesení 
Usnesení č. 3/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje navýšení 
měsíční odměny pro místostarostu na 
částku 14 568 Kč s platností od 19. 2. 
2015
Usnesení č. 4/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje „Zprávu 
o uplatňování Územního plánu Adršpa-
chu“ dle předlohy, viz příloha usnesení
Usnesení č. 5/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje fi nanční pří-
spěvek ve výši 2 000 Kč na 2. ročník be-
ulderingových závodů ve dnech od 20. 
2. 2015 do 22. 2. 2015
Usnesení č. 6/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje záměr pro-
nájmu pozemků p.č. 348/13, 348/14, 
348/15, 348/16, 348/22 o výměře cel-
kem 13938 m2 v k.ú. Horní Adršpach
Usnesení č. 7/5/2015
Zastupitelstvo schvaluje konání závo-
dů v orientačním běhu Advanta Cup 
17. července 2015 na adršpašské Hajdě

Usnesení č. 10/4/2014
Zastupitelstvo schvaluje žádost LJ, DA 82 
o povolení otevření stánku č. 3A v Dol-
ním Adršpachu na prodej občerstvení 
od 22. 12. 2014 do 30. 4. 2015 za cenu 
1 000 Kč/1 měsíc. Likvidaci odpadků si 
zajistí p. LJ na své náklady.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
Zastupitelstvo bere na vědomí zápis 
z povodňové prohlídky ze dne 13. 11. 
2014
Zastupitelstvo bere na vědomí ukončení 
nájemního vztahu k 30. 11. 2014 slečny 
PO v bytě v čp. 114 v Horním Adršpa-
chu dohodou
Zastupitelstvo bere na vědomí informaci 
o jmenování velitele jednotky SDH Adr-
špach pana Josefa Th urika

starosta Obce Adršpach Bohuslav Urban
místostarosta Obce Adršpach Miloš Za-
hrádko

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE ADRŠPACH č. 5/2015  ZE ZASEDÁNÍ 
ZE DNE 27. 1. 2015   

Zastupitelstvo obce zamítá:
Usnesení č. 8/5/2015
Zastupitelstvo zamítá prodej pozemku 
p.č. 48/2 o celkové výměře 260m2 paní 
PC, HA 9
Usnesení č. 9/5/2015
Zastupitelstvo zamítá prodej pozemku 
p.č. 48/2 o celkové výměře 260m2 panu JF

Zastupitelstvo bere na vědomí:
Zastupitelstvo bere na vědomí nastou-
pení náhradníka na uprázdněný man-
dát p. Zdeňka Novotného a složení slibu 
zastupitele Obce Adršpach dle § 69 odst. 
2 zákona o obcích
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Dany Cahové k 16. 
1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Evy Vajsarové k 19. 
1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Rostislava Nevorán-
ka k 26. 1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Petry Novotné k 26. 
1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Věry Kubíkové k 26. 
1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí rezig-
naci na zastupitele Moniky Tučkové 
k 27. 1. 2015
Zastupitelstvo bere na vědomí přiděle-
ní bytu č. 3C v čp. 114 v HA KŠ, HA 116 
od 1. 2. 2015

starosta Obce Adršpach Bohuslav Urban
místostarosta Obce Adršpach Miloš Za-
hrádko

LIKVIDACE ELEKTRO-
ODPADU MIMO SVOZ 
V OBCI ADRŠPACH
Pokud se potřebujete zbavit elektrood-
padu (lednice, pračky, televize, vysavače, 
počítače, sekačky a podobně), lze využít 
kotelnu v Teplicích nad Metují (u byto-
vek u hotelu Sokol).
Kontaktní osoba: p. Mucha 736 775 244.
Jak na to: telefonicky domluvit s p. 
Muchou a odvézt do Teplic nad Metují.

Věra Habrmanová

TERMÍNY SVOZŮ KOMUNÁLNÍHO ODPADU V OBCI ADRŠPACH ROK 2015

č. svozu datum občané č. svozu datum občané č. svozu datum občané č. svozu datum občané

1 5. 1. svoz 11 6. 4. svoz 18 6. 7. svoz 29 5. 10. svoz

2 12. 1. svoz 13. 4. 19 13. 7. svoz 12. 10.

3 19. 1. svoz 12 20. 4. svoz 20 20. 7. svoz 30 19. 10. svoz

4 26. 1. svoz 27. 4. 21 27. 7. svoz 26. 10.

5 2. 2. svoz 13 4. 5. svoz 22 3. 8. svoz 31 2. 11. svoz

6 9. 2. svoz 11. 5. 23 10. 8. svoz 9. 11.

7 16. 2. svoz 14 18. 5. svoz 24 17. 8. svoz 32 16. 11. svoz

8 23. 2. svoz 25. 5. 25 24. 8. svoz 23. 11.

2. 3. 15 1. 6. svoz 26 31. 8. svoz 33 30. 11. svoz

9 9. 3. svoz 8. 6. 27 7. 9. svoz 7. 12.

16. 3. 16 15. 6. svoz 14. 9. 34 14. 12. svoz

10 23. 3. svoz 22. 6. 28 21. 9. svoz 35 21. 12. svoz

30. 3. 17 29. 6. svoz 28. 9. 36 28. 12. svoz

Za roky 2013 a 2014 v obci vzniklo poměrně shodné množství odpadu, které 
vyprodukovali naši občané a podnikatelé, kteří v našem katastru mají svoji 
podnikatelskou činnost. Celkem bylo vyprodukováno: 

 2013 2014
Komunál ní odpad 100 t 95 t
Plasty 8 t 8 t
Papír 8 t 7,8 t
Sklo 6 t 7,9 t
Velkoobjemový odpad 8 t 6 t
Nebezpečný  0,45 t 0,25 t

Na toto množství odpadu jsou celkové náklady obce:

 510 tis. Kč 432 tis. Kč
Z toho občané/podnikatelé 225 tis. Kč 225 tis. Kč
EKOKOM 60 tis. Kč 80 tis. Kč
Obec Adršpach 225 tis. Kč 127 tis. Kč

ZPRÁVA O ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ 
OBCE ADRŠPACH

V celém regionu Broumovska a Po-
licka jsou pouze dvě obce (Adršpach, 
Hynčice), které využívají a platí 52 
svozů komunálního odpadu v kal. 
roce. Po konzultacích s některými ob-
cemi a městy, ohledně dalšího třídění 
odpadu jsme se rozhodli pro rok 2015 
využít možnost kombinovaného svo-
zu na 36 krát za rok. Jedná se o úspo-
ru cca 45 000 Kč. Týdenním režimem 
svozu zajistíme hlavní topnou sezónu 
a rovněž i hlavní část turistické sezony. 
Po vyhodnocení celého roku budeme 
s fi rmou Marius Pedersen jednat o pří-
padných změnách pro další rok.
Další rezerva je v tom, že i naši pod-
nikatelé (bohužel velká část) začnou 
plnit své zákonné povinnosti a za 
odpady řádně zaplatí tak, jako každý 
občan obce. Pro plnění této povin-
nosti mohou využít systému likvidace 

odpadu obcí a uzavřít smlouvu s OÚ 
nebo přímo se svozovou fi rmou.
Také si můžeme pomoci ještě kvalit-
nějším tříděním vznikajících odpadů, 
jejich úsporným ukládáním do sběr-
ných nádob a kontejnerů.
Pro letošní rok je třeba třídit nové ko-
modity, jedná se o biologický odpad a 
kovy. Biologické odpady chceme řešit 
ve dvou krocích:
Zakoupením domovních komposté-
rů – možnost státní dotace až 90%
Likvidace přes TS Adršpach na sjed-
nané „skládce“ v katastru obce do 150 
t, kdy není třeba žádných stavebních 
úprav mimo oplocení.
Likvidaci kovů bychom nejraději ře-
šili tím, že je tradičně necháme našim 
hasičům formou jarního a podzimní-
ho sběru, nutné dokladovat minimál-
ně dva termíny likvidace v roce. 
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Adršpach 

 KALENDÁŘ AKCÍ 2015

BŘEZEN

25/3/2015
Vystoupení dětí ze školy Adršpach 

na zámku

29/3/2015
Dětský karneval plný tance

DUBEN

30/4/2015
Čarodějnice

KVĚTEN

8/5/2015
Přednáška Mirka Lukeše 

– Severní stěna Eigeru v zimě?

17/5/2015
Zámecké divadlo

30/5/2015
Dětský den (Horní Adršpach)

A. Tučková

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ 
ŠKOLY V ADRŠPACHU 

PRO ŠKOLNÍ ROK 
2015/2016

20. května 2014 proběhne zápis 
do MŠ od 10.00 do 15.30.

K zápisu přineste:

•  rodný list dítěte

•  občanský průkaz

TĚŠÍME SE NA VÁS!
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Události, komentáře Věci Obecní

NAUČNÁ STEZKA 
KŘÍŽOVÝ VRCH

Technické služby loni 
opravily cestu na Kří-
žový vrch a dalším 
pokračováním, mys-
lím úspěšného díla, 
bude naučná stezka, 
která už měla být ho-
tová. Bohužel se pro-

jekt poněkud pozdržel, protože jsme 
ho přebrali ve stadiu „vize“ a od té, 
jak známo, bývá ještě daleko k reali-
zaci. Požádali jsme Královehradecký 
kraj o prodloužení termínu a zatím 
čekáme na vyjádření, protože na ten-
to projekt chceme využít dotaci. Po-
kud nám výjimku nepovolí a dotaci 
čerpat nebudeme, tak se do realiza-
ce pustíme s pomocí vlastních pro-
středků. Naučnou stezku už máme 
rozpracovanou, takže během sezóny 
2015 by měla být dokončena.

Beata Radoňová, 
TIC Adršpašské skály

KÁCENÍ STROMŮ V OBCI
Zajisté si většina z Vás všimla toho, že 
v naší obci dochází ve větší míře ke kácení 
stromů. K tomu jsou informace již v jiném 
článku zpravodaje, jedná se o projekt revi-
talizace zeleně. Avšak i mimo toto kácení 
budeme muset i my přikročit k pokácení 
některých stromů. Jedná se o dva duby 
před  p. K. Krecbachem a jeden Javor před 
pí. Rusou. Kácení musí být provedeno, 
protože v bezprostředním okolí stromů 
bude probíhat výstavba kanalizace a ná-
sledně chodníku, kdy při těchto pracích 
bude poškozen kořenový systém a ná-
sledně by hrozil pád do komunikace a na 
okolní budovy.

Miloš Zahrádko, místostarosta

OBECNÍ LESY ADRŠPACH
Vážení čtenáři, 
začnu tím, že Vám sdělím 
něco o hospodaření v mi-
nulém roce. V roce 2014 
byly provedeny dvě mýtní 
úmyslné těžby. První byla 
umístěna v údolí za Šprin-

covými a druhá poblíž chaty Ivanky vedle 
cesty do Černého Dolu. Smrková kulatina 
a modřínová kulatina horší kvality byla 
prodána na pilu do Meziměstí. Kvalitní 
modřínová kulatina odjela na dvou od-
vozních soupravách na pilu do Roztoků u 
Jilemnice. Ostatní dříví jako nahnilé, křivé, 
slabé a veškeré listnaté bylo rozmanipulo-
váno a prodáno mezi obyvatele a chataře 
z Adršpachu. Z hlediska obnovy lesa jsme 
v loňském roce vysázeli 2 250 sazenic smr-
ku a 300 poloodrostků buku. V měsíci květ-
nu jsem nechal některé plochy s výsadbou 
smrku a borovice postříkat proti klikorohu 
borovému. Dále byly vyžnuty všechny plo-
chy s malou výsadbou, kterým by buřeň 
škodila, a to v některých případech 2x, ale 
i 3x. Jedny z posledních nákladových prací 
byl na podzim nátěr terminálních pupenů 
proti okusu zvěří a oprava oplocenek. Cel-
kové hospodaření za rok 2014 činilo 337 
093 Kč v zisku, přičemž bylo vytěženo 278 
m3 dřeva. 
Během minulého roku byl také vytvářen 
nový lesní hospodářský plán s platností 
2014 – 2023. Této úlohy se na výbornou 
zhostil Lesprojekt Hradec Králové s.r.o. 
Tato společnost vytvářela i původní plán, 
takže měla mnoho podkladů k dispozici. 
Ve smlouvě bylo stanoveno, že obec zapla-
tí Lesprojektu za zpracování plánu 350 
Kč/ha. Nový plán měl tedy stát přibližně 
42 000 Kč, ale pan Milata jako Odborný 
lesní hospodář pomohl získat dotaci od 
státu na zpracování nového plánu ve výši 
300 Kč/ha. Z toho plyne, že nový lesní 
hospodářský plán vyšel obec přibližně na 
6 000 Kč.
Dne 14. října 2014 přišla do obecních lesů 
kontrola z české inspekce životního pro-
středí. Po předložení veškeré naší evidence 
a projití několika částí lesů byla inspekce 
ukončena. Výsledkem byl protokol o in-
spekci, ve kterém bylo shledáno: preven-
tivní opatření proti kalamitním hmyzím 
škůdcům jsou prováděna, obnova lesa je 
prováděna dle platných norem, lesní hos-
podářská evidence je v pořádku, mimo-
produkční funkce lesa nejsou narušovány, 
životní prostředí není poškozováno. Závěr 
– správní řízení se nezahajuje!
V letošním roce jsme zatím provedli dvě 
mýtní úmyslné těžby. První v Dolním 
Adršpachu nahoře ve stráni nad „Šrám-
kovými v zatáčce“ a druhou ve strání za 
rybníkem v Horním Adršpachu. Kulatina 
je zase prodávána na pilu do Meziměstí a 
to ostatní dříví už čeká na Vás. K prodeji 
budeme mít připraveno cca 25 prm listna-
tého a 55 prm jehličnatého paliva.

Ing. Ondřej Jirmann
Správce OL Adršpach

HASIČSKÝ PLES
V pátek 13. 2. 2015 byla 
zahájena příprava Ha-
sičského plesu v Hor-
ním Adršpachu. Letos 
se konal již 69. ročník 
a přípravy se jako ob-
vykle ujali hasiči.
Bylo potřeba připravit 
sál, přesunout stoly, 
donést židle a samo-

zřejmě nanosit občerstvení i alkoholické 
a nealkoholické nápoje. 
Samotný ples začal 14. 2. 2015 ve 20:00. 
K tanci a poslechu hrála živá kapela FON-
TÁNA a nestalo se, aby byl parket mimo 
pauzy prázdný. 
Byla možnost objednat studené nealko-
holické nápoje i nápoje na zahřátí. Nechy-
běl ani velký výběr nápojů pro milovníky 
alkoholu. Jako tradičně se vařil hasičský 
guláš, vepřové či kuřecí maso s oblohou 
a bramborem nebo chlebem. Bylo připra-
vené i jídlo na chuť jako chlebíčky, slané 
tyčinky apod.
Obsluha na place fungovala bez problémů 
a každou chvíli kolem stolů někdo prošel, 
zda někdo nemá nějaké přání.
Velkou změnou na letošním plese byla 

Během února budou do provozu uve-
deny nové webové stránky nebo spíše 
nový vzhled stránek na stejné doméně 
www.skalyadrspach.cz. Provozovatelem 
stránek jsou TS Adršpach a jejich hlav-
ní náplní bude poskytování informací 
o Adršpašských skalách, možnostech 
a službách pro návštěvníky. Obec bude 
mít své vlastní, které s těmi „skalními“ 
nezávisle propojíme. V momentě, kdy 
se spustí nové stránky, tak ty stávající 
„webovky“ zaniknou. Myslím, že si naše 
oblast zaslouží dobrou a hlavně fun-
gující prezentaci a aktuální informace 
z daného regionu jsou pro návštěvníky 
velmi důležité. Denně totiž slýchám „na 
webu nemáte tohle a tamto, ty věci které 
tam jsou nás nezajímají“ a podobně. To 
vše a mnoho dalšího bylo impulsem pro 
změnu. Jelikož v tomto oboru ještě ne-
mám dost zkušeností a neustále se učím, 
tak je postupem času budu vylepšovat a 
zdokonalovat, protože nejde všechno 
hned. Náměty a nápa-
dy od lidí budou pro 
mě vždy velkou inspi-
rací. Součástí stránek je 
i interaktivní mapa, do 
které budu postupně 
zapisovat nové a nové 
body zájmu, tzn. výlety 
pěší, výlety na kole, au-
tem, možnosti stravo-
vání, ubytování a vše co 
se týče služeb, poskyto-
vaných v Adršpachu.  

TURISTICKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM ADRŠPAŠSKÉ 

SKÁLY INFORMUJE:
Další zajímavostí a novinkou, kterou už 
úspěšně zavedli v Teplických skalách, je 
mobilní průvodce, kterého si návštěvní-
ci stáhnout do svého mobilního telefo-
nu a on je provede celou oblastí. Co se 
týče ubytovatelů a poskytovatelů služeb 
v Adršpachu a blízkém okolí na strán-
kách jistě bude prostor pro jejich rekla-
mu a propagaci. Podrobnější informace 
zatím nemám, ale hned až se něco změní, 
budu informovat :-) Na závěr bych ještě 
chtěla upozornit, že ofi ciální stránky 
Adršpašských skal jsou: www.skalyadr-
spach.cz a žádné jiné. Je spousta dalších, 
velmi podobných, které svým způsobem 
propagují Adršpach, ale nespravujeme je 
my a s některými provozovateli ani ne-
jsme v kontaktu.
Za vaše náměty, postřehy, podporu, ná-
pady předem děkuji a těším se na spo-
lupráci. 

Beata Radoňová TIC Adršpašské skály                                             

soutěž o ceny. Byly vyrobeny ruličky 
místo trhacích lístků a nekonal se prodej 
u stolů, ale bylo udělané stanoviště, kam 
si každý mohl jít ruličky zakoupit. Nikdo 
tedy nemusel čekat až do půlnoci, aby se 
dozvěděl, co vyhrál, ale mohl si své ruličky 
již v průběhu rozbalit a zjistit tak, zda má 
výherní nebo nevýherní los. 
Na půlnoční slosování čekali pouze ti, kte-
ří měli lístek s číslem 1 - 20.
Tímto způsobem se jistě urychlil průběh 
losování a hlavně se předešlo zmatkům 
při vyzvedávání cen. Ples byl ukončen 15. 
2. 2015 ve 3:00 a po jeho ukončení se začal 
sál okamžitě uklízet. 
Děkuji hasičům, kteří výborně zvládli pří-
pravu, průběh i úklid po plese.  Dále děku-
ji obecnímu úřadu za fi nanční dar a také 
děkuji všem sponzorům, bez kterých by se 
ples nemohl konat. 

Věříme, že se hosté na této akci dobře ba-
vili a budou mít důvod zúčastnit se nejen 
příští rok na 70. ročníku Hasičského plesu 
v Horním Adršpachu, ale také v následu-
jících letech.

Leoš Chalupa, starosta SDH Adršpach

Tradiční závody přilákaly v sobotu 17. led-
na do Adršpachu 1100 návštěvníků a to 
i navzdory počasí, které nám letos zrovna 
nepřálo. 7. ročníku dřevorubeckého klání 
se zúčastnili 23 závodníci, což je dosavadní 
rekord. Na borce čekalo několik disciplín, 
jako např. odvětvování kmene, nakládání 
dřeva na valník, přesekávání polena nebo 
kácení kmene na přesnost. 

Čísla mám potvrzena přímo pořadate-
lem Pavlem Cohlou, který také prohlásil, 
že se ze závodů stává „souboj horstev,“ 
o čemž svědčí i složení závodníků. Např. 
6. místo putovalo do Orlických hor, 5. 
místo si odvezl účastník z Beskyd, 4. 
místo je v Jizerských horách, 3. místo 
obsadil Michal Novák z Broumovské-
ho výběžku a na co jsme patřičně hrdí, 
přední místa obsadili „Adršpašáci“ Ja-
kub Vajda na druhém místě a první 
místo letos opět obhájil Ondra Jirmann.  
Gratulujeme!! 
Co se týče závodníků, tak bych si ještě do-
volila jednu takovou „perličku“. Nejvzdá-
lenější účastník dřevorubeckého klání při-
jel až ze 370 km vzdálené šumavské Kvildy 
a všechny přítomné zaujal hned na první 
pohled. Tento pozoruhodný „chlapík“ měl 
velikost bot 14, výšku 2 m a hmotnost 150 
kilogramů, takže myslím, že přezdívku 
„Jetík“ dostal naprosto oprávněně. 
Když už jsme u těch rekordů, tak mi 
Pavel Cohla ještě prozradil, že v čase 
vyhlašování vítězů vybrali návštěvníka, 

který se přijel na závody podívat z mís-
ta 230 km vzdáleného. Jako poděkování 
dostal knihu Adršpašsko, kterou věno-
vala naše obec. 
Kromě závodníků, bez kterých by sou-
těž nebyla soutěží, hladký průběh celého 
klání zajišťovali také 32 pořadatelé, mezi 
nimi i adršpašští hasiči. Všem těmto li-
dem patří obrovské díky !!
Pozornost návštěvníků přitahovaly bě-
hem soutěžního dne nejen souboje dře-
vorubců, ale i ukázky dřevosochařského 
umění, těžké lesní techniky nebo výsta-
va historických pil. Zúčastnilo se celkem 
13 fi rem např. sokolníci, koňáci, řezbáři. 
Z Krkonoš k nám přijel i pan Krakonoš, 
který dětem rozdával sladkosti. Podě-
kování patří fi rmě Pece Náchod, panu 
Fraňkovi a dalším sponzorům. 
Naši dlouholetí sponzoři si ze závodů 
odvezli některé výtvory řezbářů (výra, 
sovu, volavku....). Technické služby Adr-
špach s.r.o. dostaly hlavu vodníka, která 
bude umístěna ve skalním jezírku.  

A na závěr? Dřevorubci pokračovali ve-
černím sezením v místní hospůdce, kde 
byl zajištěn další program. Někteří vymýš-
leli nové strategie na příští rok a padaly 
i sázky o to, kdo že si odveze titul příště? 
No konkurence bude veliká, takže už teď 
se můžeme těšit na 16. 1. 2016, kdo že 
bude Dřevorubcem roku v Adršpachu?

Beata Radoňová TIC Adršpašské skály

DŘEVORUBEC ROKU V ADRŠPACHU.

VÁNOČNÍ KONCERT
Vánoční čas je časem 
koncertů a mší, a tak jako 
každý rok se i závěrem 
roku 2014 uskutečnil 
koncert v kostele Povýše-
ní sv. Kříže v Adršpachu. 
Vánoční atmosféru nám 

přijel zpříjemnit hudební soubor Mu-
sica Braunensis. V jejich podání jsme 
měli možnost si poslechnout Vánoční 
Omši F dur od Edmunda Paschy a dále 
skladby F.X. Th uriho a L. Sluky.
I když počasí vánoční náladě nepřá-
lo a plno z nás už prožívalo předvá-
noční shon, přesto si mnoho občanů 
Adršpachu našlo chvilku času na ten-
to poklidný koncert. Tak jako každý 
rok proběhla tradiční sbírka na kos-

tel Povýšení sv. Kříže v Adršpachu 
a to formou dobrovolného vstupného. 
Celkem bylo vybráno 3.128 Kč, které 
poslouží k drobným opravám na na-
šem kostele. Za vybranou částku Vám 
všem moc děkujeme!
Samotný koncert se nesl v duchu vánoč-
ní atmosféry, avšak někteří občané měli 
ke zvolenému repertoáru i negativní 
ohlasy. Vzhledem k této skutečnosti bu-
deme zvažovat o změnách, tak aby byli 
všichni spokojeni a zase jsme se za rok 
všichni sešli v tento adventní čas u nás v 
kostele.
Závěrem bych Vám všem chtěl ještě 
jednou poděkovat za Vaši účast a také 
za fi nanční prostředky, které jste věno-
vali na opravy našeho kostela.

Miloš Zahrádko, místostarosta
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       VTIP DNE
Na pískovišti povídá Pepíček 

Mařence: Máňo, pojď, budeme 
si hrát na doktory.

Klidně, ale nejdřív mi dej 
třicet korun! 

Činnost Technických služeb v minulém 
roce výrazně ovlivnila nezvykle mírná 
zima. Protože nebyl téměř žádný sníh, 
bylo možné realizovat akce, které by 
jinak musely být odloženy až na jaro 
nebo léto. Příkladem je parkoviště před 
obecním úřadem v H.A. a opěrná zeď se 
schody na kurtech.
Před začátkem budování kanalizace bylo 
nutné kvůli plánované stavbě čistírny od-
padních vod rozšířit areál TS, zejména 
plochu pro uložení techniky. To předsta-
vovalo vykácení lesního porostu,oplocení 
pozemku a jeho zpevnění štěrkem. Vytě-
žená dřevní hmota byla využita na samot-
né oplocení (pořez kulatiny), slabší kusy 
jsme použili na opravy ve skalách a zbytek 
byl spálen v dílnách v kotli při vytápění.
Další významnou akcí je pomoc při zpří-
stupnění zámku, například oprava a výro-
ba oken, opravné práce v interieru zámku, 
kanalizace, odstranění nežádoucích dře-
vin v zahradě a následná údržba sečením.
V areálu za parkovištěm byl opraven 
odpočinkový prostor se dvěma přístřeš-
ky jako možností přečkat deštivé počasí 
v suchu anebo jen posedět s výhledem na 
panorama skal. Tyto dvě stavby jsou nyní 
doplněny o zámkovou dlažbu a odvod  
dešťové vody.
Pro lepší přístup zásobování stánků zbo-
žím jsme zhotovili chodník a v souladu 
s předpisy o nakládání s odpady byl zpro-
vozněn tzv. LAPOL,což je zařízení na od-
lučování olejů od ostatních látek.
Největším uskutečněným projektem se 
jistě stala druhá část zpřístupnění Kří-
žového vrchu, která byla sice započata 
v pozdním termínu (průtahy ve výběro-

vém řízení), ale úspěšně dokončena včas 
a v řádné kvalitě. To potvrdil nejen zada-
vatel projektu-Lesy ČR, ale i pracovníci 
CHKO Broumovsko.
Během roku je prováděna denní údržba 
v obci i ve skalách. Někdo by mohl mít 
pocit, že není dostatečná nebo málo in-
tenzivní. Jistě by ale všichni občané brzy 
poznali, pokud by se neprováděla. Veřej-
ná prostranství jsou vizitkou obce a TS 
i v budoucnu budou dbát na to, aby to byla 
vizitka co nejlepší.
Přímo na prohlídkovém okruhu ke větším 
akcím nedošlo,částečně proto, že zaměst-
nanci TS byli využíváni na akcích v obci 
částečně kvůli plánovanému dokončení 
na Křižáku. Přesto jsme zajistili bezpeč-
ný provoz skal a průběžně odstraňovali 
vzniklé škody ať už po vandalech nebo 
vlivem počasí. Podařilo se vyměnit podla-
hy na několika mostcích přes potok, nové 
protierozní zábrany v délce desítek metrů 
a větší plochu přístupových podlah. Sa-
mozřejmostí je občasné kácení ve skalách, 
hlavně stromů,které by návštěvníky moh-
ly ohrozit. Bohužel, naše představa o míře 
odstranění lesního porostu vůbec nena-
chází pochopení u pracovníků CHKO, 
následkem toho skály zarůstají a je v nich 
k vidění stále méně objektů.
Důležitou součástí provozu TS je sponzo-
rování a technická podpora různých akcí, 
pořádaných nejen obcí, ale i jednotlivci, 
dokonce sousedními Teplicemi. Jako pří-
klad uvedu Dřevorubce roku nebo Festi-
val horolezeckých fi lmů.
 Závěrem dovolte krátký výhled na sezonu 
2015. Vedle běžného provozu se připravu-
je ve spolupráci s LČR akce na Hradě, jed-
náme o možném rozšíření informačního 
centra u vstupu do skal, v plánu je další 
úprava zámku a jeho zahrady, počítáme 
s úpravami, které zbudou po zhotovitelích 
kanalizace a dalšími projekty přicházející-
mi během roku.
Přejeme všem občanům Adršpachu klid-
ný rok 2015. A pokud budete mít pro nás 
jakékoliv podněty nebo nápady, kontak-
tujte vedení TS v Dolním Adršpachu.

Zdeněk Zatloukal TS Adršpach

TECHNICKÉ SLUŽBY ADRŠPACH
Á-DRÁČEK 

A JEHO AKTIVI-

TY V ROCE 2015

Únor (28. 2. 2015)
• Nás čeká pohádková show
• Interaktivní program pro děti 
 ve věku 2-6 let s nenáročným 
 tanečkem, hry, soutěže, písničky 
 a zábavné prvky.

Březen 
• 9. 3. 2015 začíná kurz angličtiny pro 
 nejmenší (stále volná místa!!) 
 + cvičení pro maminky
• Dětský karneval (29. 3. 2015) plný 
 tance, originálních soutěží a těch 
 nejkrásnějších dětských písniček za 
 doprovodu živé hudby. Karneval se
 bude odehrávat v prostorách zámku.

Duben
• Skvělou akci, plnou nových poznání 
 a překvapení, si připraví Lenka 
 Šretrová.

Květen
• Čeká nás výlet. Jako již tradičně 
 opět do ZOO (Dvůr Králové, 
 nebo Liberec)

Červen
V druhé polovině června vyrazíme na 
náš zatím nejvzdálenější výlet, a to do 
zábavného parku Mirakulum.

Červenec
• Letos budeme pořádat již třetí 
 a velmi oblíbený - příměstský kemp 
 Á-dráčku 
• v termínu 20. - 24. 7. 2015. 
 Tak dávejte pozor na piráty :-).

Akce na další měsíce připravujeme. 
Těšíme se na Vaši účast a nové dětské 
tváře mezi námi.  

Barbora Brabcová

Po osmi letech se otevřely dveře školy no-
vým prvňáčkům. A nejen jim. Jsme moc 
rádi, že každé pondělí nás potěší svou ná-
vštěvou adršpašské babičky (tak jim děti 
láskyplně říkají). Každé pondělí jsou děti 
zvědavé, co že asi budou babičky vyrábět? 
A vždycky nás něčím novým překvapí! 
Proto jsme se dohodli, že některé činnosti 
budeme dělat společně. Již máme za se-
bou keramické tvoření a před námi chari-
tativní projekt Upleť čtverec, který pomá-

Vánoční svátky na závěr roku proběh-
ly opět ve sportovním duchu. Dne 25. 
12. se konala soutěž ve stolním tenise. 
Dopoledne se sešlo 5 žáků. Kategorii 
mladších žáků vyhrál Tomáš Križan 
před Davidem Konečným. Ve starších 
žácích zvítězila Míša Novotná, druhý 
Jakub Bartoníček, třetí Jakub Lulek. 
Odpoledne se utkalo 7 mužů a 8 žen. 
Mezi ženami zvítězila Eliška Jirman-
nová, druhá Monika Nekvindová, tře-
tí Anna Balínová. Mezi muži vyhrál 
Jiří Vichr, druhý Vajda Jaroslav, třetí 
Radim Lulek.

VÁNOČNÍ TURNAJE V HALE TJ ADRŠPACH V ROCE 2014
Další turnajový den se konal nohejbal 
trojic. Utkalo se 6 družstev v počtu 18 
sportovců. Zvítězilo družstvo ve složení 
Rudolf Fichtner, Jan Vajda, Martin Hro-
nek, na druhém místě Petr Šubrt, Lukáš 
Koucký a Zdeněk Fichtner ml., třetí Mar-
tin Šnajdr, Jiří Rutkay a Pavel Chalupník.
Na volejbal se sešly pouze dva týmy, ale 
o to více si zahrály v zápasu na pět vítěz-
ných setů.
Poslední turnajový den byl trojboj.  Čtyři 
družstva se utkala ve volejbalu, stolním 
tenisu a hodu na koš. Zvítězilo družstvo 
ve složení Eliška Jirmannová, Petr Kunc 

ml., Bohumír Kolář, Ondřej Jirmann. 
Na druhém místě Monika Nekvindo-
vá, Ota Kapoun ml., Anna Balínová, 
Josef Hátaš, Jiří Vichr, na třetím místě 
družstvo ve složení Karel Šnajdr, To-
máš Cohla, Jan Mikšovský, Karel Ku-
ter a Zuzka.
Celkem se turnajů účastnilo 66 spor-
tovců a byly rozdány ceny v hodnotě 
5.000 Kč. Tímto bych rád poděko-
val zastupitelům obce za sponzorství 
a všem pořadatelům za příkladné po-
řádání turnajů.

Za TJ Adršpach Jiří Vichr

SPOLUPRÁCE ADRŠPAŠSKÝCH ŽÁČKŮ SE SENIORY
há sirotkům, opuštěným dětem a dětem 
s AIDS v Jižní Africe. Čtverce, které lidé 
pletou po celém světě, jsou v Jižní Africe 
sešity do dek pro děti, o které se nemá 
kdo postarat. Naši senioři již pilně tvoří. 
Děti se chystají, že se brzy naučí háčkovat. 
A tak společně přispějeme dobré věci.

Škola slouží hlavně ke vzdělávání a vzdě-
lávat se nemusí pouze děti školou povin-
né. Zřídili jsme na naší škole konzultační 
středisko univerzity třetího věku. Jednou 
za čtrnáct dní si chodí senioři poslechnout 
zajímavé přednášky, které Česká zeměděl-
ská univerzita v Praze prostřednictvím in-
ternetu nabízí. Byli jsme moc překvapeni, 
kolik seniorů má o tuto aktivitu zájem. 
Držíme palce, aby jim elán do učení vy-
držel a všichni si mohli převzít zasloužený 
diplom v pražské kapličce. 
Pevně věřím, že naše spolupráce bude 
i nadále přínosem pro všechny generace. 

Karolína Gottsteinová

Jak se dostali sloni do 
Adršpašských skal?
Před dávnými lety se 
v Africe přemnožili 
sloni. Proto se konti-
nent začal povážlivě 
ztrácet v moři a vy-
padalo to, že skončí 

jako Atlantida. Král zvířat svolal zvíře-
cí poradu a radili se mnoho dní a nocí. 
Rozhodli, že mnoho slonů musí z Afri-
ky pryč. Opice vyrobily vory z baobabů 
a na nich pak zvířecí sněm vyslal slony na 
širé moře. Skoro všechny vory dopluly do 
blízké Asie, ale jeden doplul o něco dál. 
Do Evropy. Stádo slonů prozkoumávalo 
neznámou pevninu. A tak došli až do 
Adršpachu, kde se jim dostalo vřelé uví-
tání. Starousedlíci měli nejprve ze slonů 
radost, hostili je a uctívali. Brzy se roz-
křiklo, že v Adršpachu jsou k vidění za-
jímaví tvorové. Mnoho turistů se hrnulo, 
aby viděli prazvláštní tvory na vlastní oči. 
Turistický ruch byl v té době na vrcholu. 
Ale netrvalo dlouho a lidé začali zjišťo-
vat, že sloni nejsou pro Adršpach jenom 
přínosem. Ba naopak! Sloni svou neob-
ratností ničili krásnou přírodu a nejen 
to! Nebylo z čeho upéci chléb, protože 
všechna pole v okolí byla udupána. 
Lidé šli pro radu a pomoc ke Krakonošo-
vi, který měl víkendové sídlo ve skalách. 
Ten jim slíbil pomoc. Nebyla však zadar-
mo. Veliký Krakonoš žádal za pomoc ho-
moli cukru. Ale tolik cukru se po vesnici 
nesesbíralo. Nešťastní lidé se tedy vypra-
vili pomodlit k Madoně, která přebývá ve 
skalním městě. Madoně se nešťastníků 
zželelo a vyprosila u svého synka kupu 
slziček. Její kouzelný synáček nepláče 
slané slzičky, ale sladké krystalky. Hošík 
naplakal velikou homoli cukru. Krako-

ZÁPIS DO ZÁKLADNÍ ŠKOLY V ADRŠPACHU
noš byl natolik spokojen, že zaklel slony 
na věky v kámen a poslal Madoně poklad 
po spolehlivém poslíčkovi. 
Čert však nikdy nespí a tak si počkal na 
poslíčka a poklad mu sebral. Právě když 
s ukradeným pokladem přelétal nad 
skalním městem, sloni smutně zatrou-
bili. On se lekl a poklad upustil…
Tuto adršpašskou pověst jsme s žáčky prv-
ního ročníku vymysleli v rámci celoroč-
ního projektu „Z pohádky do pohádky“ 
a využili jako součást zápisu do první třídy. 
Předškoláčci a prvňáčci společně plnili 
didaktické úkoly, které prověřovaly je-
jich dovednosti a znalosti. Za každý spl-
něný úkol obdrželi klíč se slovní nápově-
dou. Když jich sesbírali dostatek, mohli 
rozluštit záhadu ukrytého pokladu.
Poklad byl nalezen velmi zaprášený, 
opředený pavoučími nitěmi na zámecké 
půdě. A protože budoucí školáčci všech-
ny náročné úkoly splnili, dostali zelenou 
k nástupu školní docházky v příštím 
školním roce!
Děkujeme obci za podporu při náročné 
přípravě tohoto, pro nás tak významné-
ho, dne.

Kolektiv ZŠ, MŠ 

PTÁCI
ANEB JAK JSME V ADRŠPACHU 
OPĚT ZVÍTĚZILI NAD PŘÍRODOU 

Přišlo k nám dru-
hé kolo kácení 
stromů. Ještě jsme 
se nevzpamatova-
li z kácení smrků 
v parku a  stromů 
na cestě ke kasár-
nám a je tady kolo 
druhé. Z pohledu 

občana nepochopitelné vymýce-
ní téměř všeho zeleného, co zbylo 
uprostřed obce. Lýkožrout smrkový 
z prvního kola kácení se proměnil 
v lýkožrouta listnáčového. Tento-
krát padaly nejen stromy, ale i keře 
a remízky. Tomu se říká citlivá re-
vitalizace obecní zeleně. Prostě ho-
ror. Motorová pila opět zvítězila! 

Viděli jste fi lm 
Ptáci? Tak až pů-
jdete do práce, 
dejte si pozor na 
hlavičky! PTÁCI 
se slétají do tor-
za parku, zoufa-
le hledají padlé 
stromy a jsou  na 
nás hodně nasr... 
no, zlobí se!

  

Veselé 
velikonoce

všem čtenářům 
přeje redakce

-ja-



Název mého článku je trošku zavádějící, 
protože obsah se týká převážně druhého 
jména. Ale i první z nich tu chci připo-
menout.
Letos uplyne již 225 let od návštěvy básní-
ka Johanna Wolfganga Goethe v Adršpa-
chu. Goethe přijel do Adršpachu kočárem 
dne 31. srpna 1790, prohlédl si skály a 
přenocoval v tehdejší ubytovně „Brauhof“ 
(dnes zde stojí Hotel Skalní Město), odkud 
pak odjel do Grüssau (nyní Krzeszów), 
aby si zde prohlédl barokní klášter.

To Karel Jaro-
mír Erben v roce 
1834 zvolil jiný 
způsob cestování. 
Vydal se se svými 
přáteli studenty 
práv z rodného 
městečka Mile-
tína do Adršpaš-
ských skal pěšky. 
Bylo doba národ-
ního obrození 

a putovat malebnou českou krajinou 
za poznáním přírodních krás a histo-
rických památek patřilo k obvyklému 
trávení volného času studentů. Erbena 
doprovázel Jan Nepomuk Lhota a Josef 
Petera a každý z nich měl vedle návště-
vy tehdy již „vyhlášených“ skal ještě jiný 
cíl: Erben plánoval návštěvu příbuzných 
v Náchodě a Markoušovicích, Lhota si 
chtěl prohlédnout běloveské lázně a Pe-
tera zas navštívit cestou své spolužáky.
Dne 1. září 1834 v 7 hodin ráno vyšli. Prý 
bylo pěkně slunečno a teplo přes den je 

KDYŽ GOETHE A ERBEN BYLI V ADRŠPACHU…
nutilo často vyhledávat stín. První velká 
zastávka byla v poledne v Jaroměři, kde si 
prohlédli a „narejsovali“ most, v krčmě u 
kostela poobědvali buchty ze svých zásob 
a zapili je místním pivem. Poté vystoupili 
na věž kostela a o půl třetí pokračovali po 
silnici přes Dolany a Svinišťany do České 
Skalice, kde prý měli špatné pivo. Za Ska-
licí měli poutníci štěstí, protože je vozka 
vzal na vůz a vyvezl na Vysokov, odkud 
sestupovali do Náchoda. Zde přespali – 
Erben u svého strýce kováře na zámku, 
jeho přátelé v hostinci „U Zlatého Berán-
ka“. Ráno si „namazali nohy lojem“, pro-
hlédli si kostel, potom zámek a zámecký 
kopec s hladomornou. Další zastávkou 
na cestě byly lázně v Bělovsi, odkud obdi-
vovali nádherný pohled na zámek, takže 
se rozhodli nakreslit si ho. Pak se napili 
minerální vody, která jim velmi chutnala. 
Asi kolem 11. hodiny pokračovali do Ra-
dechové a Rybníků, kde ale chvíli bloudili, 
takže do Červeného Kostelce dorazili o 
půl druhé. V nárožní hospodě pooběd-
vali polévku, nic jiného prý tam neměli. 
Ve tři odpoledne se vydali na další cestu 
přes Chlívce, Bystré (zde si poznamenali, 
že „místa jsou to zcela od světa oddělená“) 
a Vernéřovice (Jívku) do Janovic, kde plá-
novali nocleh. Našli jej v hospodě u kaple. 
Zde povečeřeli, pobavili se s místní společ-
ností a přespali na seně. Dne 3. září ráno 
v 6 posnídali mléko a po hodině rychlé 
chůze konečně uviděli Adršpach. Velmi 
se jim líbil, hlavně pak zámek a „výstav-
ní“ hospoda, kde se schovali před deštěm.  
Z pamětní knihy, kam se zapsali, zjistili, že 

I v naší obci máme vče-
laře, není jich mnoho, 
ale jsou zde. Jejich čin-
nost zaštiťuje ZO ČSV 
Teplice nad Metují, 
která má 20 čelnů, kdy 

5 členů včelaří v katastru obce Adršpach. 
Důvěrníkem pro obec Adršpach je přítel 
Vondráček (Ziki), má nás tu na staros-
ti. Požádal jsem ho, aby nám o významu 
včely napsal článek do zpravodaje a on mi 
rád vyhověl. Za toto mu děkuji a doufám, 
že Vás článek zaujme a přítel Vondráček 
nás i v příštích číslech zpravodaje obohatí 
o další informace.

Miloš Zahrádko 

VČELY
Motto: „pokud by na Zemí vyhynuly včely, 
zbývají lidem jen čtyři roky života". 

Albert Einstein 

Einstein se nikdy ve svých hypotézách 
nemýlil. Takřka třetina světové zeměděl-
ské produkce závisí na opylování živými 
organizmy, z největší části včelami. Nejen 
včely, ale i včelaři se z našeho civilizova-
ného, přetechnizovaného a konzumního 
světa vytrácejí. Úbytek včelstev představu-
je pro naši planetu bezprostřednější hroz-

bu než globální oteplování. Každý z nás se 
z nějakých důvodů setkal se včelou. Buď 
osobně, nebo skrze včelí produkty, nej-
častěji med. Ale není to jen ten med, ale 
hlavně je to především velký význam včel 
pro zdravé životní prostředí. Hlavní vý-
znam včely medonosné spočívá v její opy-
lovací činnosti, což je základní podmínka 
oplození - vzniku semen a tedy zachování 
biodiverzity rostlin, Přes 85% rostlin tvoří 
rostliny hmyzosnubné a včela má na tom 
85 % podíl. Včela sbírá ke své obživě nek-
tar - zdroj energie a pyl - jediný zdroj bíl-
kovin a tuků. Současně zprostředkovává 
přenos pylu z květu na květ a tím i opylení 
rostlin. Velká část rostlin je odkázána na 
přenos pylu hmyzem. K těmto rostlinám 
se řadí všechny ovocné plodiny, luskovi-
ny, jeteloviny olejniny, velká část léčivých 
rostlin a jiné. Bez opylení nasadí tyto rost-
liny semena buď jen v malém množství 
a nižší kvalitě, nebo nenasadí semena vů-
bec. Včela má tedy velký význam na tvorbě 
a ochraně krajiny. Kromě medu nám včela 
dává vosk, propolis, mateří kašičku, včelí 
jed a pyl. V některých zemích světa jsou 
včelám odebírány trubčí larvy a kukly, tzv. 
Včelí maso. V poslední době je u nás aktu-
ální tak zvaná ozářená voda. Včela slouží 

též jako vyhledávačka barevných kovů. 
V nektaru a pylu obsažené kovy indiku-
jí místa s větším nalezištěm těchto kovů. 
Jelikož mají včely vyvinutý čich, jsou vy-
cvičovány na hledání drog či výbušnin. 
Včely podporují duševní a fyzické aktivity 
člověka (včelaře). Vyzařování energie ze 
včelích společenství dodává sílu a spolu 
s konzumací včelích produktů zpomaluje 
stárnutí a zvětšuje vitalitu člověka. Včela-
ření má též kulturní význam. Včelaření se 
pro mnoho lidí stalo přitažlivým, věnují 
mu svůj volný čas.

Pavel Vondráček

návštěvníky skal jsou převážně cizinci a to 
„Sasové, Nizozemci, Rusové, Prusové nej-
více“.  Prohlédli si skály, což si podrobně 
zapsali do sešitu. Odpočívali pak u lesa, 
kde je radostně vítal jakýsi muž, když sly-
šel češtinu. A znovu se vydali na cestu přes 
Feldkretschen (Krčmov) do Chvalče, od-
tud vystoupali do příkrého kopce, z jehož 
vršku „spatřili Zvičinu a kraj až k Jaromě-
ři“. Přišli do Markoušovic, kde měl Erben 
dalšího strýce, pak pokračovali do Svato-
ňovic a tam přespali. Dne 4. září – poslední 
den cesty se vykoupali ve svatoňovických 
lázních, obdivovali kostelík se studní, „od-
kud teče voda do lázní“ a poznamenali si 
pověst o vzniku lázní. Domů do Miletína 
se vraceli z Velkých Svatoňovic do Úpice, 
kam se  dostali přes kopec. Odtud pokra-
čovali přes Radeč, Německou Brusnici, 
Debrné a kolem třetí odpoledne dorazili 
do Dvora Králové nad Labem. Přes Zále-
sí, Doubravici, Zábřezí a Trotinu došli do 
Miletína „umdleni, hladovi, ale šťastni v 6 
hod. odpol.“
Čerpáno z článku „Cesta básníka Erbena 
a druhů z Miletína přes Náchod, Adršbach 
a Úpici od 1.do 4.září 1834“ ve sborníku 
Od kladského pomezí č.XIV (1936-1937) 
na str. 52-56 ,autor Antonín Machek teh-
dy pořídil výtah z dnes již nezvěstného 
rukopisu Jana Nepomuka Lhoty „Popsání 
všelikerých cest“. Zápisník obsahoval ještě 
popisy a kresby z dalších cest, které Lhota 
s přáteli podnikal. Je to veliká škoda a lze 
jen doufat, že se třeba ještě cenný rukopis 
někde objeví.

PhDr. Miroslava Moravcová

VČELAŘI SE MEZI SEBOU OSLOVUJÍ PŘÍTELI 
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